

## Esther Background

Num 24:3-9 <sup>3</sup> And he took up his parable, and said, Balaam the son of Beor hath said, and the man whose eyes are open hath said: <sup>4</sup> He hath said, which heard the words of God, which saw the vision of the Almighty, falling *into a trance*, but having his eyes open: <sup>5</sup> How goodly are thy tents, O Jacob, and thy tabernacles, O Israel! <sup>6</sup> As the valleys are they spread forth, as gardens by the river's side, as the trees of lign aloes which the LORD hath planted, *and* as cedar trees beside the waters. <sup>7</sup> He shall pour the water out of his buckets, and his seed shall be in many waters, and his king shall be higher than Agag, and his kingdom shall be exalted. <sup>8</sup> God brought him forth out of Egypt; he hath as it were the strength of an unicorn: he shall eat up the nations his enemies, and shall break their bones, and pierce *them* through with his arrows. <sup>9</sup> He couched, he lay down as a lion, and as a great lion: who shall stir him up? Blessed is he that blesseth thee, and cursed is he that curseth thee.

Ex 17:8 <sup>8</sup> Then came Amalek, and fought with Israel in Rephidim.

Ex 17:14-16 <sup>14</sup> And the LORD said unto Moses, Write this *for* a memorial in a book, and rehearse *it* in the ears of Joshua: for I will utterly put out the remembrance of Amalek from under heaven. <sup>15</sup> And Moses built an altar, and called the name of it Jehovahnissi: <sup>16</sup> For he said, Because the LORD hath sworn *that* the LORD *will have* war with Amalek from generation to generation.

40 yrs later

Deu 25:17-19 <sup>17</sup> Remember what Amalek did unto thee by the way, when ye were come forth out of Egypt; <sup>18</sup> How he met thee by the way, and smote the hindmost of thee, *even all that were* feeble behind thee, when thou *wast* faint and weary; and he feared not God. <sup>19</sup> Therefore it shall be, when the LORD thy God hath given thee rest from all thine enemies round about, in the land which the LORD thy God giveth thee *for* an inheritance to possess it, *that* thou shalt blot out the remembrance of Amalek from under heaven; thou shalt not forget *it*.

## История Эстер

**Четвертая книга Моисеева. Числа - Глава 24:3-9**

3 И произнес он притчу свою и сказал: говорит Валаам, сын Веоров, говорит муж с открытым оком, 4 говорит слышащий слова Божии, который видит видения Всемогушего; падает, но открыты глаза его: 5 как прекрасны шатры твои, Иаков, жилища твои, Израиль! 6 расстилаются они как долины, как сады при реке, как алойные дерева, насажденные Господом, как кедры при водах; 7 польется вода из ведр его, и семя его будет как великие воды, превзойдет **Агага** царь его и возвысится царство его. 8 Бог вывел его из Египта, быстрота единорога у него, пожирает народы, враждебные ему, раздробляет кости их и стрелами своими разит *врага*. 9 Преклонился, лежит как лев и как львица, кто поднимет его? Благословляющий тебя благословен, и проклинающий тебя проклят!

**Вторая книга Моисеева. Исход - Глава 17:8**

8 И пришли Амаликитяне и воевали с Израильтянами в Рефидиме.

**Вторая книга Моисеева. Исход - Глава 17:14-16**

14 И сказал Господь Моисею: напиши сие для памяти в книгу и внуши Иисусу, что Я совершенно изглажу память Амаликитян из поднебесной. 15 И устроил Моисей жертвенник и нарек ему имя: Иегова Нисси. 16 Ибо, сказал он, рука на престоле Господа: брань у Господа против Амалика из рода в род.

**Пятая книга Моисеева. Второзаконие - Глава 25:17-19**

17 Помни, как поступил с тобою Амалик на пути, когда вы шли из Египта: 18 как он встретил тебя на пути, и побил сзади тебя всех ослабевших, когда ты устал и утомился, и не побоялся он Бога; 19 итак, когда Господь Бог твой успокоит тебя от всех врагов твоих со всех сторон, на земле, которую Господь Бог твой дает тебе в удел, чтоб овладеть ею, изгладь память Амалика из поднебесной; не забудь.

500 yrs later:

1 Sam 15:1-5 <sup>1</sup> Samuel also said unto Saul, The LORD sent me to anoint thee *to be* king over his people, over Israel: now therefore hearken thou unto the voice of the words of the LORD. <sup>2</sup> Thus saith the LORD of hosts, I remember *that* which Amalek did to Israel, how he laid *wait* for him in the way, when he came up from Egypt. <sup>3</sup> Now go and smite Amalek, and utterly destroy all that they have, and spare them not; but slay both man and woman, infant and suckling, ox and sheep, camel and ass. <sup>4</sup> And Saul gathered the people together, and numbered them in Telaim, two hundred thousand footmen, and ten thousand men of Judah. <sup>5</sup> And Saul came to a city of Amalek, and laid wait in the valley.

1 Sam 15:7-9 <sup>7</sup> And Saul smote the Amalekites from Havilah *until* thou comest to Shur, that *is* over against Egypt. <sup>8</sup> And he took Agag the king of the Amalekites alive, and utterly destroyed all the people with the edge of the sword. <sup>9</sup> But Saul and the people spared Agag, and the best of the sheep, and of the oxen, and of the fatlings, and the lambs, and all that was good, and would not utterly destroy them: but every thing *that was vile* and refuse, that they destroyed utterly.

Est 3:1-6 <sup>1</sup> After these things did king Ahasuerus promote Haman the son of Hammedatha the Agagite, and advanced him, and set his seat above all the princes that *were* with him. <sup>2</sup> And all the king's servants, that *were* in the king's gate, bowed, and revered Haman: for the king had so commanded concerning him. But Mordecai bowed not, nor did *him* reverence. <sup>3</sup> Then the king's servants, which *were* in the king's gate, said unto Mordecai, Why transgresseth thou the king's commandment? <sup>4</sup> Now it came to pass, when they spake daily unto him, and he hearkened not unto them, that they told Haman, to see whether Mordecai's matters would stand: for he had told them that he *was* a Jew. <sup>5</sup> And when Haman saw that Mordecai bowed not, nor did him reverence, then was Haman full of wrath. <sup>6</sup> And he thought scorn to lay hands on Mordecai alone; for they had shewed him the people of Mordecai: wherefore Haman sought to destroy all the Jews that *were* throughout the whole kingdom of Ahasuerus, *even* the people of Mordecai.

### Первая книга Царств - Глава 15:1-5

1 И сказал Самуил Саулу: Господь послал меня помазать тебя царем над народом Его, над Израилем; теперь послушай гласа Господа. 2 Так говорит Господь Саваоф: вспомнил Я о том, что сделал Амалик Израилю, как он противостал ему на пути, когда он шел из Египта; 3 теперь иди и порази Амалика, и истреби все, что у него; и не давай пощады ему, но предай смерти от мужа до жены, от отрока до грудного младенца, от вола до овцы, от верблюда до осла. 4 И собрал Саул народ и насчитал их в Телаиме двести тысяч Израильтян пеших и десять тысяч из колена Иудина. 5 И дошел Саул до города Амаликова, и сделал засаду в долине.

### Первая книга Царств - Глава 15:7-9

7 И порази Саул Амалика от Хавилы до окрестностей Сура, что пред Египтом; 8 и Агага, царя Амаликова, захватил живого, а народ весь истребил мечом. 9 Но Саул и народ пощадили Агага и лучших из овец и волов и откормленных ягнят, и все хорошее, и не хотели истребить, а все вещи маловажные и худые истребили.

### Книга Есфирь - Глава 3:1-6

1 После сего возвеличил царь Артаксеркс Амана, сына Амадафа, Вугеянина, и вознес его, и поставил седалище его выше всех князей, которые у него; 2 и все служащие при царе, которые *были* у царских ворот, кланялись и падали ниц пред Аманом, ибо так приказал царь. А Мардохей не кланялся и не падал ниц. 3 И говорили служащие при царе, которые у царских ворот, Мардохею: зачем ты престопаешь повеление царское? 4 И как они говорили ему каждый день, а он не слушал их, то они донесли Аману, чтобы посмотреть, устоит ли в слове *своём* Мардохей, ибо он сообщил им, что он Иудеянин. 5 И когда увидел Аман, что Мардохей не кланяется и не падает ниц пред ним, то исполнился гнева Аман. 6 И показалось ему ничтожным наложить руку на одного Мардохея; но так как сказали ему, из какого народа Мардохей, то задумал Аман истребить всех Иудеев, которые *были* во всем царстве Артаксеркса, *как* народ Мардохеев.